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ABSTRACT
Several fungi were found to be associated with root rot of peanut in the newly reclaimed land in El-Behera governorate. Rhizoctonia solani, Aspergillus niger, Fusarium spp., Sclerotium rolfsii, and Macrophomina phaseolina were prevalent over the collected samples and recovered in frequencies of 74%, 69%, 66 %, 48% and 39% , respectively. Rhizopus stolonifer, Pythium debaryanum, Mucor spp. and Verticillium albo-atrum were also recovered but at much lower frequencies of 22%, 21%, 13% and 9%, respectively. The cv. G6 of peanut was the most resistant cultivar tested. Means of the pre-and post–emergence damping off incited on cv. G6 were as low as 16.8% and 20.6 %, respectively. This compared to 21.2%; 29.1% on cv. G5. and 28.6 %; 33.8% on cv.G4. The  1st of may was the best sowing date for suppressing the root rot  of peanut in the newly reclaimed land in El-Behera governorate. Amount of the disease, assessed as damping off, was as low as 44.6% when peanut was seeded on the 1st of May compared to 55.6%, 51.7 %, and 59.3 % for the 15th of April, the 15th of May and  the 1st June, respectively. NPK fertilization at 15-45-48 unit/fed. was the best NPK fertilization rate for minimizing damping off to 25.9% and maximizing pod yield of peanut to 827 kg/fed. Implementation of the above recommended agronomic measures along with the use of the biofungicide Plant-guard significantly decreased the damping off incited to 19.9% which was not significantly different from that of the fungicide Topsin-M (16.7%). Rizolex-T, however, aided with the above recommended agronomic measures, was of the highest effect and suppressed root rot of peanut to 6.9%  compared to 10.5% for Vitavax 200, and 31.1% for the non-treated control. This was reflected in 93.1% healthy survival plants and 1285 kg/fed. pod yield of peanut compared to 68.9% and 856 kg/fed., respectively, for the non-treated control.
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**  قسم النبات الزراعى ، كلية الزراعة سابا باشا ، جامعة الإسكندرية.
في دراسة إستهدفت الكشف عن الفطريات المسببة لعفن جذور الفول السوداني في الأراضي المستصلحة الجديدة بمحافظة البحيرة تم عزل فطريات Rhizoctonia solani       و  Aspergillus niger   و  Fusarium spp.   و  Sclerotium rolfsii و  Macrophomina phaseolina وكانت نسبة تواجدها 74% ، 69 % ، 66 % ، 48 % ، 39% علي التوالي، كما عزلت فطريات Rhizopus stolonifer    وPythium debaryanum   و Mucor spp.   وVerticillium albo-atrum      بنسبـة أقـل هـي 22 % ، 21 % ، 13% ، 9% علي التوالي ، وقد أظهر الصنف جيزة 4 قابلية شديدة للإصابة (62.4%) بفطريات عفن الجذور المعزولة بينما أظهر الصنف جيزة 5 قابلية متوسطة (50.3%) بينما كان الصنف جيزة 6 هو الأكثر مقاومة فى إختبارات القدرة المرضية حيث لم تتعدى نسبة إصابته 37.4% بفطريات عفن الجذور المعزولة، وفي سلسلة من التجارب الحقلية بحقول مصابة بعفن جذور الفول السوداني بالأراضى المستصلحة الجديدة بمنطقة البستان بمحافظة البحيرة أعطت الزراعة في أول مـايو للصنف جيزة 6 أقـل نسبـة مئوية (44.6 %) للإصابة بمـوت البـادرات قبل وبعـد ظهورها فوق سطح التربة  وذلك بالمقارنة بباقي مواعيد الزراعة الأخري المختبرة وهي 15أبريل (55.6%)، 15 مايو (51.7 %) ، والاول من يونيو   (59.3 %) كما أدى التسميد بمعدل 15-45-48 وحدة نيتروجين ، فوسفور ، بوتاسيوم علي التوالي إلى خفض أكثر لنسبة الإصابة لتصل إلي 25.9 % ، وكذا فقد وجد أنه بزراعة الصنف جيزة 6، فى الأول من مايو مع التسميد الموصى به  ومعاملة البذور قبل الزراعة بالمبيد الحيوي Plant-guard  أدى إلى إنخفاض أكثر فى نسبة الإصابة لتصل إلي 19.9 % وكان ذلك لا يختلف معنوياً عن تأثير المعاملة بالمبيد الفطرى توبسين-M (16.7%)، هذا إلا ان معاملة البذور برايزولكس- T كانت الأكثر فاعلية حيث أدت إلي إنخفاض نسبة الإصابة بأعفان الجذور إلي 6.9 % بالمقارنة بـ 10.5% للمعاملة بفيتافاكس-200 و 31.1%  للغير معامل وقد كان ذلك مصحوباً بزيادة نسبة النباتات السليمة إلى 93.1% وزيادة المحصول الناتج إلى 1285 كجم/فدان بالمقارنة بـ68.9% نباتات سليمة ومحصول 856 كجم/فدان فى غياب المعاملة بأى من المبيدات الفطرية الحيوية أو الكيماوية .
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